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 جنگ تراشه ای چین و آمریکا
در فاز جدید

 چین جنگ تجاری فناوری خود علیه اروپا 

فناوری
و آمریکا را وارد فاز جدیدی کرد. طبق اعلام 
وزارت بازرگانی چین، این کشور صادرات 2 
فلز کلیدی برای تولید نیمه هادی ها را محدود می کند. این 
هشداری برای اروپا و ایالات متحده در تشدید جنگ تجاری 
تکنولوژیکی بر سر دسترســی به ریزتراشه ها است. به 
گزارش سی ان بی ســی، وزارت بازرگانی چین گفت: این 
مقررات جدید که به دلایل امنیت ملی وضع شــده است، 
صادرکنندگان را ملــزم می کند تا از اول ماه آگوســت 
)شهریور( برای ارسال برخی ترکیبات گالیوم و ژرمانیوم 
مجوزات ویژه ای بگیرند. درخواســت برای این مجوزهای 
صادراتی باید واردکننــدگان و مصرف کنندگان نهایی را 
شناسایی و نحوه اســتفاده از این فلزات را مشخص کند. 
براساس مطالعه اتحادیه اروپا در مورد مواد خام حیاتی در 
سال جاری، این حرکت بخشی از تشدید نبرد جهانی برای 
برتری تکنولوژیک در جهان است درحالی که چین به عنوان 

بزرگ ترین منبع هر دو فلز در جهان شناخته می شود.

 راهکار جدید کاهش وزن
با هورمون درمانی

کاهش وزن برای بسیاری از انســان ها کار آسانی نیست، حتی 
نگه داشتن وزن ایده آل از آن هم سخت تر است. دلیل این اتفاق 
این اســت که فرایندی به نام گرمازایی تطبیقی آغاز می شود، 
به این معنی که بدن ما به دلیل دریافــت انرژی کمتر از طریق 
غذا به حالت صرفه جویی در انرژی می رود. به گزارش ساینس 
آلرت، در مطالعه جدیدی که روی موش ها انجام شد، محققان 
مسیری برای ســیگنال دهی هورمونی پیدا کرده اند که ممکن 
اســت به کاهش وزن کمک کند. مســیرهای سیگنال دهنده 
مانند واکنش  های زنجیره ای بیوشــیمیایی در بدن هستند که 
محرک  های خاصی مانند داروهــا منجر به اثراتی مانند کاهش 
وزن می  شــوند. در این مــورد، فاکتور تمایز رشــد هورمونی 
GDF15(15( باعث شد بدن موش  ها از کاهش خودکار مصرف 
انرژی در زمانی که غذای کمتری می  خورند، جلوگیری کند و 
باعث تسریع فرایند متابولیک دیگری در ماهیچه  هایشان شود.

گرگوری استاینبرگ، دانشمند پزشکی در دانشگاه مک مستر 
کانادا می گوید: ما دریافتیم که در موش ها، فاکتور تمایز رشد 
هورمونی 15از کند شــدن متابولیســمی که در طول رژیم 
غذایی رخ می دهد با افزایش چرخه بیهوده کلسیم در عضلات 
جلوگیری می کند. برای تجزیه و تحلیل مکانیسم های موجود 
در این مسیر و اینکه چگونه آنها به این نتایج منتهی می شوند، 
هنوز کارهای زیادی باید انجام شود. مسئله اصلی این است 
که در تحقیقات انســانی نیز GDF15 به همین شکل عمل 
می کند یا خیر. احتمالا تا ســال 2030بیماری چاقی مفرط 
نزدیک به یک میلیارد نفر را در سراسر جهان تحت تأثیر قرار 
دهد. روشن است که اســتراتژی های جدیدی برای رسیدن  
بیشــتر جمعیت کره زمین به وزن ســالم مورد نیاز است. 
مطالعات نشان می دهد پتانسیل هورمون GDF15 نه تنها 
میل به خوردن غذاهای چرب را کاهش می دهد، بلکه همزمان 
انرژی سوزی در عضلات را نیز افزایش می دهد. این هورمون را  
می توان در ترکیب با داروهای موجود برای ایجاد درمان های 
سرکوب کننده اشتها یا برای افرادی که با رویکردهای معمول 

رژیم غذایی موفقیت چندانی پیدا نکرده اند، استفاده کرد.

تشکیل کارگروه رسیدگی به کندی 
اینترنت 

حدود یک هفته پس از دستور رئیس جمهوری برای تشکیل 
کارگروهی برای بررسی علل کندی اینترنت در کشور اکنون 
امیر خوراکیان، سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی از شروع 

به کار این کارگروه خبر داده است.
به گزارش فارس، امیر خوراکیان در این رابطه گفته اســت: 
در حال حاضر این کارگروه با محوریت مرکز ملی تشــکیل 
و فعالیتش شروع شده اســت و امیدواریم به زودی بتوانیم 

بررسی ها و گزارش های لازم را در این زمینه تهیه کنیم.
هفته گذشــته در جلســه شــورای عالی فضــای مجازی 
رئیس جمهــور با تأکید بــر اقدامات خوب صــورت گرفته 
برای توسعه شبکه ملی اطلاعات و زیرساخت های ارتباطی 
به گلایه های مردم در سفرهای اســتانی در رابطه با کندی 
اینترنت اشــاره و کارگروهی را مأمور کرد حداکثر تا یک ماه 

آینده راهکارهای حل دغدغه های مردم را ارائه کند.
 سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی در این رابطه تأکید کرد: 
مسئولیت این کارگروه برعهده مرکز ملی فضای مجازی است 
و اعضای آن تعدادی از اعضای حقیقی شــورای عالی فضای 
مجازی، تعدادی از مدیران و کارشناســان مرکز ملی فضای 

مجازی و تعدادی از همکاران وزارت ارتباطات هستند.
او بــا تأکید بر اینکــه کســب وکارها نباید در اســتفاده از 
اینترنت دچار مشکل شــوند، درخصوص نحوه  جمع آوری 
گزارش ها افزود: ســازوکار بررســی در کمیته رسیدگی به 
وضعیت اینترنت مشخص خواهد شــد. احتمالاً به صورت 
نظرســنجی های مستقیم و غیرمســتقیم از کسب وکارها، 
نظرسنجی از مردم، گزارش های فنی از مراکز مرتبط کشور 
در اپراتورها، وزارت ارتباطــات و از طریقی که این کارگروه 

تشخیص دهد، این گزارش ها تهیه می شود.

تشخیص پارکینسون با ساعت 
هوشمند

ســاعت های هوشــمند که به نظــر چنــدان پرکاربرد 
نمی رسند، می توانند در تشخیص زودهنگام پارکینسون 
نقش مهمی داشــته باشــند. به گزارش بی بی سی، یک 
مطالعه نشان می دهد که ســاعت های هوشمند ممکن 
است به تشخیص بیماری پارکینسون تا 7سال زودتر از 
علائم کمک کنند. تیم تحقیقاتی زوال عقل در دانشگاه 
کاردیف از هوش مصنوعی برای تجزیه و تحلیل داده های 
103هزار و 712نفر که این ســاعت ها را به مچ می بندند 
استفاده کرد. آنها با ردیابی سرعت حرکت این داوطلبان 
در یک هفته مشخص، بین ســال های 2013 و 2016، 
توانستند پیش بینی کنند چه کســی دچار پارکینسون 
می شــود. محققان امیدوارند که این گجــت بتواند در 
نهایت به عنــوان یک ابزار غربالگری پارکینســون مورد 

استفاده قرار گیرد.

اما محققان در مجلــه Nature Medicine می گویند که 
مطالعات بیشتری برای مقایسه این یافته ها با سایر داده های 
جمع آوری شده در سراسر جهان برای بررسی دقیق بودن 
آن مورد نیاز است. مغز افراد مبتلا به بیماری پارکینسون در 
طول سالیان متمادی آسیب می بیند و علائمی مانند لرزش 
غیر ارادی، کندی حرکت، ماهیچه های ســفت و غیرقابل 
انعطاف ظاهر می شود. اما اغلب تا زمانی که علائم به مرحله 
تشخیص برسد، آسیب غیرقابل برگشتی به سلول های مغز 
وارد شده اســت. دکتر سینتیا ســندور، رهبر این مطالعه 
گفت، از آنجایی که حدود 30درصــد از جمعیت بریتانیا 
از ساعت های هوشــمند اســتفاده می  کنند، ممکن است 
راهی ارزان و قابل اعتماد برای شناســایی پارکینسون در 
مراحل اولیه ارائه دهد. او گفت: ما اینجا نشــان داده  ایم که 
با یک هفته جمع آوری داده ها می توان ابتلا به بیماری را تا 
7سال آینده پیش بینی کند. با این نتایج، ما می توانیم یک 
ابزار غربالگری ارزشمند برای کمک به تشخیص زودهنگام 
پارکینســون ایجاد کنیم. در این مطالعه از داده های بانک 
زیستی بریتانیا استفاده شــد که یک پایگاه داده بهداشتی 
عمیق با بیش از نیم میلیون نفر اســت. دکتر کاترین پیل 
که روی این مطالعه کار می کرد، گفت که به نظر می رســد 
این مطالعه دقیق است و پارکینسون را از سایر مواردی که 
ممکن اســت بر حرکت تأثیر بگذارد، مانند پیری یا ضعف 

متمایز می کند.

 مهــدی موحــدی، ســخنگوی ســازمان 
امــور مالیاتی اعــام کرد درحــال صدور 
برگــه متمــم بــرای 123اینفلوئنســر بــا 
درآمد 2هــزار میلیارد تومانی هســتند؛ 
متممــی کــه موجــب می شــود مالیــات 
دریافتــی از آنهــا بیــش از 500میلیــارد 
تومان شود. او گفت: 17میلیارد تومان 
برگ تشــخیص مالیاتی که به آن اشاره 
شــده بود، برگه هایی بوده اند که پیش 

از رسیدن اطاعات کامل بوده است.

۵۰۰
میلیارد

 پژوهشــگران از مشــاهدات مربــوط بــه 
روشــنایی 1۹0اختروش در سراســر جهان 
اســتفاده کردنــد کــه مربــوط بــه حــدود 
1.5میلیــارد ســال پــس از انفجــار بــزرگ 
هستند. آنها روشــنایی این اختروش ها را 
در طول موج های گوناگون با اختروش های 
امــروزی مقایســه کردنــد و دریافتنــد 
نوسانات خاصی که امروزه در زمان خاصی 
رخ می دهند، در قدیمی ترین اختروش ها 

5برابر کندتر بوده اند.

۵
برابر

 وزارت ارتباطات از برنامه برای هوشــمند 
شــدن 20درصد از خدمات ارائه شده در 
پنجــره ملــی خدمــات دولــت هوشــمند، 
ایجاد 20میلیون پوشش فیبرنوری منازل 
و کســب وکارها تــا پایــان کار ایــن دولــت 
خبر داده است. براساس گزارش تاکنون 
بیش از ۹7درصد از دستگاه های اجرایی 
به پنجره ملــی خدمات دولت هوشــمند 
پیوســته اند و بیــش از 3هــزار خدمت در 

بستر آن به مردم ارائه می کنند.

۲۰
درصد

درخواست وزارت ارتباطات 
برای بازنگری در فیلترینگ 

عیســی زارع پور، وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، در حاشیه نشست روز گذشته هیأت 
دولت با تأکید بــر اینکه فیلترینــگ خارج از 
چارچــوب تصمیم گیری دولت اســت، گفت: 
دولت ســهم عمده ای در کمیتــه ای )تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانــه( که در این زمینه 
وجود دارد، نــدارد. بازنگری در سیاســت ها 
و مصادیــق فیلترینگ یکی از خواســته های 
رئیس جمهور از دبیر جدید شورای عالی فضای 
مجازی بوده که در حکم انتصاب ایشــان آمده 

است.
زارع پور با اعــلام اینکه بخشــی از گلایه های 
مردم درباره کندی اینترنت، به ســرویس ها و 
سایت هایی بازمی گردد که به اعتقاد او، بلاوجه 
بسته شده اند، تأکید کرد: بارها به عنوان مثال 
گوگل پلی را عرض کردم. همچنین بازی ها یا 
ســرویس های پرکاربردی مسدود شده اند که 
باید در این کارگروه بررسی شود؛ چرا که بخشی 

از نارضایتی مردم به این امر بازمی گردد.
وزیر ارتباطــات درباره حضــور »تیک تاک« 
درتهــران، گفــت: ایــن کار به دعــوت اتاق 
بازرگانی انجام شــده بود و مسئول این کار هم 
شورای عالی فضای مجازی است. سیاست کلی 
دولت این اســت که پلتفرم هایی که حقوق و 
ضوابط ما را رعایت کنند، فعالیت شان مشکلی 

ندارد.

فضای مجازی

عدد خبر

دانش

ارتباطات

خبر

امروز، اینترنت به یکی از نیازهای اصلی مردم 
تبدیل شده است. بخش مهمی از کارهای روزمره 
مردم مانند خرید، حمل ونقل، امور مالی و بانکی، 
ســلامت، اطلاع از اخبار و رویدادها، آموزش و 
موارد دیگر، در عمل، بدون اینترنت روی زمین 
می ماند. طی سال های گذشته، اینترنت سیار در 
کشور به سرعت توسعه یافته، اما اینترنت ثابت 
کشور که در دنیا به عنوان اینترنت اصلی شناخته 
می شود، همچنان با چالش مواجه است؛ این در 
حالی است که تحریم ها حق دسترسی مردم و 
کسب وکارها به بسیاری از ابزارها و سرویس ها 
را تحت الشعاع قرار داده است و از سوی دیگر، 
اختلال ها و قطعی های گاه و بی گاه اینترنت هم 
مزید بر علت شده است. روزنامه همشهری به 

همین خاطر تصمیم گرفت با محمد جعفرپور، 
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل شــرکت 

ارتباطات زیرســاخت درباره مســائل 
مرتبط با اینترنت گفت وگو کند. توسعه 
فیبرنوری، مشــکلات گیمرها، شبکه 

ملی اطلاعات و توزیع محتوا، بخشی از 
مواردی بود کــه در گفت وگو با جعفرپور به 

پرسش گذاشته شد.

اینترنتبینالمللرامحدودنمیکنیم
 مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت در گفت وگو با همشهری از تمرکززدایی دیتا

و محتوا در پایتخت خبر داده است

مسعود شایگاناینترنت
روزنامه نگار

 اهمیت فیبر نوری و توسعه آن برای 
دولت را تشریح کنید. چرا پروژه فیبر نوری به 

پروژه ای بزرگ برای دولت تبدیل شده است؟
فیبر نوری بســتری بسیار مناســب برای تبادل 
محتواست. اساسا ســرویس پهن باند به 2صورت 
کابلی و بی ســیم ارائه می شــود. اکثر کشورهای 
دنیا به دلیــل پایداری و کیفیتی کــه فیبر نوری 
دارد و ســرعتی که ارائه می کند از این سرویس 
برای مشــترکان اســتفاده می کننــد. در ایران 
بیشترین سرویس به صورت بی سیم ارائه می شود؛ 
درحالی که در دنیا نسبت ترافیک سرویس ثابت 
به بی سیم 70 به 30 است؛ به همین دلیل نیاز به 
توسعه فیبر نوری کاملا حس می شود. البته توسعه 

سرویس همراه هم همچنان ادامه خواهد داشت.
رادار بازی یکی از ســرویس های 
زیرساخت در دوره جدید است. کمی درباره 

آن توضیح می دهید؟
بازی های آنلاین و رایانــه ای طرفداران زیادی در 
ایران دارد و در عین حال در چند ســال گذشته 
مشــکلات زیادی برای کاربران این بازی ها وجود 
داشته است. گیمرها همیشه نسبت به این مسئله 
شکایت داشــتند. با همت تیمی جوان و حمایت 

ارتباطات زیرســاخت بسیاری از 
این مشکلات حل شده است. برای 
نمونه یکی از مهم ترین مشکلات، 
تحریم ها بود که گیمرها را اذیت 
می کرد. نخســتین اتفاقی که در 
رادار بــازی رخ داد دور زدن این 
تحریم ها بود. موضوع بعدی حل 
مشکل پارامترهای شــبکه بود؛ 
چراکه بــازی کردن بــه مواردی 
ماننــد تأخیــر)delay( و جیتر 
بسیار وابسته است؛ به همین خاطر 
رفع اختلال در این حوزه را هدف 
قرار دادیم و کاربران با استفاده از 
رادار بازی دیگر مشــکل تأخیر و 

جیتر ندارند.
حرف  و حدیث هایی 

هم درباره این سرویس بود. آیا امنیت 
کاربران به خطر خواهد افتاد؟ 

این شــایعات را حتی خود کاربران هم 
نپذیرفتند و به هیچ وجه هم درست 

نیست. هیچ گونه دسترسی از 
طرف رادار بازی به اطلاعات 
کاربــران وجود نــدارد و 
فقط تجربه  بهتری برای 

گیمرها را فراهم می کند.
 آماری از کاربرانی که از این سرویس 

استفاده می کنند، قابل ارائه است؟
از روز اول استقبال از این سرویس بسیار زیاد بود 
و از دی ماه تا انتهای ســال گذشــته به 7میلیون 
کاربر رسیدیم. تا امروز هم تعداد کاربران فعال به 

11میلیون رسیده است.
برنامه ای برای توســعه رادار بازی 

هم دارید؟ 
تعدادی از بازی ها تاکنون اضافه نشــده اند که به 
مرور اضافه می شوند و به زودی هم آپدیت بزرگی 

خواهیم داشت.
 استقبال از سرویس دیگر شما یعنی 
۴۰۳ چطور بوده است و آیا این سرویس هم به 

نوعی تحریم شکن محسوب می شود؟
ارائه سرویس ۴03 اساســا برای نخبگان جامعه 
مانند برنامه نویسان و دانشگاهیان بوده و درواقع ما 
در این سرویس با نخبگان سر و کار داریم. استقبال 
از این سرویس هم زیاد بوده است؛ چراکه کیفیت 

خدماتی که در آن ارائه می شود، بالاست.
 آماری هم از تعداد کاربران وجود 

دارد؟ 
حــدود 300هــزار کاربر 
فعــلا از ایــن ســرویس 
اســتفاده می کنند و بیش 
از ۴50پلتفــرم هم در این 
ســامانه قابل دسترســی 
اســت کــه ده ها هــزار 
ســرویس و دامنه را شامل 
می شود. پشتیبانی از این 
ســرویس هم 2۴ســاعته 
اســت و کاربران می توانند 
سرویس های جدید را هم 
درخواســت کنند و همین 
الان 6هــزار ســرویس در 
صف اضافه شدن قرار دارند.
تعداد  روزانه 
زیادی از مردم ویندوز، 
اندروید یا ســرویس های دیگر 
خود را آپدیت می کنند. برنامه ای 
برای تسهیل این فرایند و مقابله 
با تحریم احتمالی آن هم 

دارید؟ 
برنامه بسیار خوبی 
در ایــن حــوزه 
داریم که محتوای 

امسال بتوانیم نصف 
محتــوای موجود در 
تهران را در کل کشــور 
توزیع کنیم. در سال آینده هم 

این روند ادامه خواهد داشت.
 توزیع محتــوا به چه 

شکلی خواهد بود؟
این فرایند به وسیله توزیع CDN انجام 
خواهد شد. کسی که در مشهد یا شهری 
دیگر حضور دارد دیگر تأخیری را نســبت به 

کسی که در تهران است، تجربه نخواهد کرد.
در ســخنان تان به شــبکه ملی 
اطلاعات اشــاره کردید. خیلی ها با شنیدن 
این کلمه تصور می کنند قرار است دسترسی 
به اینترنت بین الملل قطع شــود؛ درصورتی 
که شــما معتقدید هدف شبکه ملی اطلاعات 
تسهیل دسترســی کاربران است. برداشت 

درستی است؟ 
همانطور کــه جناب وزیر هم بارها اشــاره کردند، 
شبکه ملی اطلاعات به معنای محدودیت دسترسی 
به محتوای بین المللی نخواهد بود. در شــبکه ملی 
اطلاعات هر پروژه ای وجود دارد در راستای بهبود 
تجربه کاربر است؛ چه فیبر نوری، چه توزیع محتوا 
بخشی از شبکه ملی اطلاعات است که تجربه کاربر 
را بهبود می بخشد. وقتی فیبر نوری سرعت را برای 
کاربر تا یــک گیگابیت بر ثانیــه افزایش می دهد، 
یعنی می خواهد سرویس های متنوعی به کاربران 

ارائه دهد.
 به نظرتان در راه اندازی شبکه ملی 
اطلاعات تأخیر نداشته ایم؟ آیا بهتر نبود این 
فرایند از چند سال پیش آغاز می شد تا امروز 
مشکلات مرتبط با شــبکه یا سرعت را شاهد 

نباشیم؟ 
حتما همینطور اســت و باید این کار زودتر انجام 
می شــد، اما نصب آنتن BTS خیلی راحت تر از 
رساندن فیبر به درب منازل است و زودتر نتیجه 
می دهد و دوستان کار آســان تر را انتخاب کرده  
بودند؛ درحالی که فیبرنوری منازل و کسب وکارها، 
هم سرعت بیشتری دارد و هم پایدارتر است. این 
دولت هم، می توانست راه آسان تر را انتخاب کند، 
اما راه درست را انتخاب کرد؛ چون راه راحت تر را 
انتخاب کرده  بودند نسبت اینترنت همراه به ثابت 

در کشور ما برخلاف دنیا 70 به 30 است.
حتی در ســرویس های دیگر هم 

به نظر می رسد راه آسان تر انتخاب شده بود.
بله، همینطور اســت؛ به همین خاطــر حتی در 
سرویس های بازی تا قبل از 1۴01 بازخوردهای 
منفی به شدت وجود داشــت و الان دیگر، آن فضا 

از بین رفته است.
در آخر، خوب اســت به ماجرای 
فیبرکشــی برای جزیره ابوموسی هم اشاره 

کنید.
رویکرد دولت ســیزدهم عدالت در ارائه خدمات 
است. در خیلی از مناطق شاید برای ما مقرون به 
صرفه نباشد که امکانات ارتباطی را گسترش دهیم، 
اما این خدمات ارائه می شــود. الان روســتاهایی 
وجود دارند که رســاندن خدمات به آنها بســیار 
سخت است و بعضی اوقات برای رساندن امکانات 
به برخی روســتاهای دارای ۴0 تا 50خانوار باید 
50کیلومتر فیبر کشــیده شــود. در مورد جزایر 
ســه گانه ایرانی هم این رویکرد وجود داشت که 
باید به ســاکنان آنجا خدمات ارتباطی ارائه شود 
و اســتراتژیک بودن این جزایر هم طبیعتا در این 

تصمیم دخیل بود.

بین المللی را در ایران  هاســت کنیــم و مذاکرات 
خیلی خوبی هم در این زمینه انجام شــده است 
و حتی با ارائه کنندگان محتوای فارســی خارج از 
کشور هم مذاکرات خوبی داشــتیم. همین الان 
هم برخی از خدمات در داخل کشور  هاست شده 
که باعث می شود سرعت دانلود و دسترسی به این 
محتواها بالا برود. خیلی از مجموعه های تخصصی 
کشــور هم از این موضوع خبر دارنــد، اما ترجیح 
می دهیم زمانی آن را بیشتر رسانه ای کنیم که به 

مراحل خیلی جلوتری رفته باشیم.
 از محتوایی که باید در داخل ایران  

هاست شود،  نمونه ای در دست هست؟ 
بازی یکی از نمونه های مهم این مسئله است. بازی 
2قسمت محتوای حجیم و دیگر تغییرات دائمی 
دارد که می توان محتوای حجیم را در داخل ایران 
»هاست« کرد. بســیاری از آپدیت های مربوط به 
IOS یا ویندوز را هم می توان از طریق هاستینگ 
ایرانی انجام داد که کار را برای کاربران داخل کشور 
آسان تر می کند. فراموش نکنید که در بسیاری از 
کشورهای دنیا محتوا درون کشور،  هاست می شود 
و حجم دیتایی که به خارج از کشور می رود حتی 
کمتر از 10درصد اســت و در بدترین حالت 30تا 
۴0درصد گردش محتوا خارج از کشور است. دلیل 
این مسئله هم رضایت بیشتر کاربر انتهایی از شبکه 
ارتباطی است. حتی در موارد مختلفی دیتاسنترها 
در محلات و شــهرهای کوچک قــرار می گیرد تا 
گردش ارتباطات با سهولت بیشتری صورت بگیرد.
 اکنون بیشــتر دیتای کشــور در 
تهران است. از نظر فنی و امنیتی این مسئله 
مشکل آفرین نیست؟ برنامه ای برای تغییر این 

وضعیت دارید؟ 
یکی از برنامه هــای کلان وزارتخانه درباره همین 
موضوع اســت. کمیته ای با تدبیر وزیر ارتباطات 
با نام مهندســی ترافیک و توزیع محتوای شبکه 
ملی اطلاعات تشــکیل شــده که کار آن توزیع 
محتوا از تهران به کل کشور است. مشترکی که در 
سیستان و بلوچستان است با این وضعیت عدالت 
ارتباطی را حــس نمی کند؛ چون هــر محتوایی 
بخواهد باید چندهزار کیلومتر تــا تهران دیتای 
آن بیاید و برود و طبیعتا نسبت به کاربری که در 
تهران است، تأخیر را تجربه خواهد کرد. از طرف 
دیگر وجود کل محتوا در تهــران خطر پدافندی 
را نیز به همراه خواهد داشــت که اگر بحرانی در 
تهران رخ دهد، حجم قابل توجهــی از دیتا از بین 
خواهد رفت؛ حتی کاربران تهران هم ممکن است، 
تجربه خوبی نداشته باشند؛ چون از هر سرویسی 
بخواهند استفاده کنند با تراکم درخواست ها مواجه 
می شــوند؛ به همین دلیل تســهیلات و قوانینی 
در این زمینه وضع شــده و امیدواریــم تا انتهای 

۳۰۰هزار 
کاربر فعا از سرویس 403 استفاده می کنند و بیش از 
450پلتفرم هم در این سامانه قابل دسترسی است که 

ده ها هزار سرویس و دامنه را شامل می شود.

رویکــرددولــتســیزدهم
عدالــتدرارائــهخدمــات
اســت.درخیلــیازمناطــق
شــایدبــرایمــامقــرونبــه
صرفــهنباشــدکــهامکانات
ارتباطیراگســترشدهیم،
ارائــه خدمــات ایــن امــا

میشود

بازیچینبرایتسلطبیشتر
ژانت یلن، وزیر خزانه داری ایالات متحده 
به زودی به چین ســفر می کند. تحلیلگران 
گروه اوراسیا، آنا اشــتون، شیائومنگ لو 
و اســکات یانگ در این بــاره می گویند: 
این حرکت با توجه بــه دامنه هدف گذاری 
شــده، تأثیر محدودی بــر عرضه جهانی 
خواهد داشــت. چین قصد دارد با این کار 
به کشــورهایی ازجمله ایــالات متحده، 
ژاپن و هلند یادآوری کنــد که گزینه های 
تلافی جویانه دارد و در نتیجه آنها را از اعمال 
محدودیت های بیشتر برای دسترسی چین 
به تراشــه ها و ابزارهای پیشرفته بازدارد. 
مائو نینگ، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
چین در یک کنفرانــس مطبوعاتی تأکید 
کرد که کنترل های صادراتی این کشــور 
مطابق با قانون است و هیچ کشور خاصی را 
هدف قرار نمی دهد. سهام تولیدکنندگان 
ژرمانیوم چینی به دلیل افزایش قیمت مواد 
خام افزایش یافت. وزارت صنعت کره جنوبی 
و مقامات وزارت خارجــه تایوان نیز گفتند 
که محدودیت های چیــن تأثیر کوتاه مدت 
کمی خواهد داشت، اما گسترش احتمالی 
محدودیت ها به مــواد دیگر را نمی توان رد 

کرد.

رقابتباافزایشقیمت
گالیم یک فلز نقره ای نرم اســت که برای تولید ویفرهای نیمه هادی مرکب برای مدارهای الکترونیکی، نیمه 
هادی ها و دایودهای ساطع کننده نور استفاده می شود، درحالی که ژرمانیوم در تولید فیبر نوری برای انتقال 
داده و اطلاعات کاربرد دارد. تحلیلگران گروه اوراسیا می گویند که صرفه جویی در مقیاس عملیات استخراج 
و فرآوری گســترده و یکپارچه چین، همراه با یارانه های دولتی، به این کشور اجازه داده است که مواد معدنی 
فرآوری شده را با هزینه ای صادر کند که اپراتورها در جاهای دیگر نمی توانند با آن رقابت کنند. به همین دلیل 
تسلط آنها بر بازار بسیاری از کالاهای حیاتی ادامه دار شده است. اما تلاش های گذشته چین برای اعمال نفوذ از 
طریق محدود کردن صادرات، دسترسی جهانی را کاهش و قیمت های جهانی را افزایش داده است. قیمت های 
بالاتر به نوبه خود با رقابتی تر کردن سرمایه گذاری های اســتخراج و فرآوری خارج از چین، رقابت خارجی را 

تحریک کرده است.


